

# Pelaksanaan Denda Kompaun di bawah Perintah Pekerjaan 2009 dibarigakan



SUASANA sesi taklimat kepada pihak syarikat daripada sektor swasta bagi pembarigaan Pelaksanaan Denda Kompaun di bawah Perintah Pekerjaan 2009 yang dikendalikan oleh Jabatan Buruh.

Siaran Akhbar dan Foto :  
Jabatan Buruh, Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri

**BANDAR SERI BEGAWAN**, Rabu, 11 November. - Sesi taklimat kepada pihak syarikat daripada sektor swasta diteruskan lagi sebagai salah satu langkah pembarigaan Pelaksanaan Denda Kompaun di bawah Perintah Pekerjaan 2009 yang dikendalikan oleh Jabatan Buruh.

Taklimat kali ini diadakan di Dewan Utama, Kompleks Dewan Kemasyarakatan, Daerah Tutong.

Sebelumnya, taklimat serupa diadakan di Daerah Brunei dan Muara; Daerah Belait; dan Daerah Temburong, masing-masing bertarikh 10 Oktober 2020; 3 November 2020; dan 7 November 2020.

Sesi taklimat ini dihasrat untuk memberikan maklumat dan penerangan mengenai Pelaksanaan Denda Kompaun di bawah Perintah Pekerjaan 2009 yang telah dikuatkuasakan pada 15 Oktober 2020 lalu.

Sesi taklimat dipengerusikan oleh Penolong Ketua Cawangan di Jabatan Buruh Cawangan Daerah Tutong, Pemeriksa Buruh, Pengiran Rakawe bin Pengiran Haji Ahmad, manakala taklimat disampaikan oleh Pemangku Penolong Pesuruhjaya Buruh, Awang Mohammad Hazizul bin Hassan dari Bahagian Pendakwaan dan Perundangan, Jabatan Buruh.

Pihak syarikat diterangkan mengenai mana-mana majikan

yang melanggar Perintah Pekerjaan, 2009 dan Peraturan-Peraturan di bawahnya akan dikenakan tindakan kompaun, iaitu bagi kesalahan pertama dan kesalahan kedua, dan bagi kesalahan ketiga tidak akan ditawarkan denda kompaun, tetapi akan dihadapkan ke mahkamah bagi tujuan pendakwaan.

Setiap kesalahan yang dikenakan denda kompaun adalah tidak melebihi BND1,000. Sesi taklimat pada kali ini juga mengongsikan mengenai kesalahan-kesalahan yang boleh dikenakan denda kompaun sepertimana kehendak Bab 147, Perintah Pekerjaan, 2009 dan Lesen Perkhidmatan Domestik dengan merujuk Peraturan-peraturan Pekerjaan (Komposisi Kesalahan), 2017 dan Jabatan Buruh menekankan betapa pentingnya setiap majikan untuk menyediakan Kontrak Pekerjaan bertulis di antara majikan dan pekerja bagi menjaga kepentingan juga melindungi hak-hak kedua belah pihak.

Seramai 40 buah syarikat di sektor swasta telah dijemput hadir ke sesi taklimat tersebut dengan menghadkan kehadiran seorang wakil sahaja daripada setiap syarikat sebagai langkah mengamalkan penjarakan sosial sepertimana saranan pihak Kementerian Kesihatan.

Bagi mengetahui maklumat lanjut mengenai dengan kadar denda kompaun bagi setiap kesalahan, orang ramai khususnya para majikan bolehlah menghubungi menerusi talian +673 2381848 (semasa waktu bekerja); +673 7298989 (selepas waktu bekerja) atau melayari Laman Sesawang Jabatan Buruh di [www.labour.gov.bn](http://www.labour.gov.bn).

## Rasulullah contoh teladan terbaik



FORUM Khas sempena Majlis Sambutan Maulud Nabi Muhammad Sallallahu Alaihi Wasallam Universiti Islam Sultan Sharif Ali (UNISSA) diteruskan dengan penyampaian Anugerah Staf Cemerlang 2019 Masihi yang disempurnakan oleh Rektor UNISSA (kanan).

Siaran Akhbar dan Foto : Universiti Islam Sultan Sharif Ali

**BANDAR SERI BEGAWAN**, Khamis, 12 November. - Universiti Islam Sultan Sharif Ali (UNISSA) melalui Bahagian Hal Ehwal Pelajar mengadakan Forum Khas sempena Majlis Sambutan Maulud Nabi Muhammad Sallallahu Alaihi Wasallam, bertempat di Dewan Auditorium, UNISSA.

Hadir selaku tetamu kehormat, Rektor UNISSA, Dr. Haji Norarfan bin Haji Zainal.

Forum Khas bertemakan 'Membangun Dengan Akhlak Nabi Muhammad Shallallahu 'Alaihi Wasallam', disampaikan oleh dua mahasiswa UNISSA, iaitu mahasiswa Pusat Penyelidikan Halalan Thayyiban, Awang Mohd. Hassan Basri bin Haji Hanipah; dan mahasiswa Fakulti Syariah dan Undang-Undang, Awang Mohd. Furqan Firdaus bin Dr. Shamsul Muawan.

Forum tersebut dipengerusikan oleh mahasiswa Fakulti Ekonomi dan Kewangan Islam, Awang Mohammad Farizuan Fatinuddin bin Assokan.

Antara inti pati yang dapat diambil daripada forum berkenaan adalah Rasulullah merupakan contoh teladan yang terbaik untuk diikuti dalam memacu pembangunan umat dan menjamin kebahagiaan hidup di dunia dan di akhirat.

Pada diri Rasulullah itu terletak contoh pemimpin terbaik, peniaga terbaik, jiran terbaik, sahabat terbaik, suami terbaik dan banyak lagi yang merangkumi segenap aspek kehidupan. Dengan mencontohi corak kehidupan Nabi, maka akan terwujudlah satu generasi yang baik dan berakhlak mulia.

Tujuan majlis tersebut diadakan adalah bagi Memperingati Hari Kelahiran Baginda Rasulullah, di samping memupuk semangat perpaduan dan rasa cinta terhadap Rasulullah.

Majlis diteruskan dengan penyampaian Anugerah Staf Cemerlang 2019 Masihi, di mana seramai sembilan tenaga akademik dan sokongan UNISSA menerima anugerah tersebut, disempurnakan oleh Rektor UNISSA.

Juga hadir, pegawai-pegawai utama, tenaga akademik, pegawai dan kakitangan juga mahasiswa UNISSA.

# Penghidap Diabetes semakin meningkat

Dari muka 18

"Kaji selidik Kebangsaan Status Kesihatan dan Permakanan 2011 (NHANNS) melaporkan bahawa sebanyak 12.4 peratus penduduk di negara ini mempunyai penyakit Diabetes.

"Perangkaan terkini yang dikeluarkan oleh Kementerian Kesihatan mendapati bahawa penyakit ini terus kekal menjadi punca kematian ketiga semenjak tahun 2012," jelasnya.

Diabetes atau lebih sinonim dengan panggilan kencing manis adalah sejenis penyakit kronik, di mana terdapat kadar gula yang berlebihan dalam peredaran darah.

Beliau menekankan bahawa terdapat tiga jenis Diabetes, iaitu Diabetes Mellitus Jenis 1 (T1DM); Diabetes Mellitus Jenis 2 (T2DM); dan Gestational Diabetes.

T1DM tidak dapat menghasilkan insulin disebabkan reaksi

*autoimmune*; memerlukan insulin setiap hari; kira-kira lima ke 10 peratus pesakit Diabetes menghidap T1DM; gejala berlaku dengan cepat; dan biasanya berlaku pada kanak-kanak dan remaja.

T2DM pula disebabkan oleh kekurangan sensitiviti tisu badan terhadap insulin menyebabkan kadar gula yang tinggi; dalam 90 ke 95 peratus penghidap T2DM; selalunya berlaku kepada orang yang berumur (tetapi kebelakangan ini juga pada kanak-kanak dan remaja); dan kemungkinan tidak ada simptom terutama pada peringkat awal. Oleh itu, adalah penting untuk memeriksa kadar gula sekiranya ada risiko menghidap Diabetes.

Manakala Gestational Diabetes dialami oleh wanita mengandung yang tidak pernah ada sejarah Diabetes dan sekiranya mempunyai Diabetes ini, kandungan dan bayi akan mempunyai risiko kesihatan jika

kadar gula tidak dikawal dengan baik dan Diabetes ini selalunya akan hilang selepas melahirkan, tetapi ia juga akan meningkatkan risiko mendapat Diabetes T2DM di masa akan datang.

"Pada peringkat awal, Diabetes sering berlaku secara senyap. Antara tanda-tanda amaran Diabetes adalah kerap membuang air kencing, kerap merasa haus, dan berat badan menurun mendadak.

"Adalah disarankan untuk menjalani ujian di klinik kesihatan sekiranya mempunyai tanda-tanda Diabetes kerana pengesanan dan rawatan awal dapat mengurangkan risiko komplikasi," ujarnya.

Sementara itu, Jururawat Pengajar Diabetes, Pusat Endokrin, Hospital RIPAS, SN Jannah binti Haji Md. Said menerangkan mengenai Jururawat Pengajar Diabetes - Diabetes Nurse Educator (DNE) atau Pakar Jururawat Diabetes yang mula ditubuhkan pada tahun 1996

di Hospital RIPAS, iaitu perkhidmatan bagi merawat pesakit Diabetes, di mana ketika ini di Hospital RIPAS mempunyai sebanyak enam DNE; Hospital Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda Haji Al-Muhtadee Billah (PMMPMHAMB) Tutong mempunyai sebanyak dua DNE; Hospital Suri Seri Begawan Kuala Belait memiliki sebanyak tiga DNE; Hospital Pengiran Isteri Hajjah Mariam (PIHM) Temburong pula memiliki hanya satu DNE; dan Pusat-pusat Kesihatan pula mempunyai sebanyak tujuh DNE.

"Objektif DNE ini adalah untuk meningkatkan kefahaman dan pengetahuan mengenai Diabetes dalam kalangan para pesakit dan ahli keluarga pesakit, selain mendorong dan meningkatkan kebolehan, kemahiran dan kompetensi untuk menguruskan dan meningkatkan pengawalan Diabetes bagi mengelakkan komplikasi.

"Dalam pada itu, DNE juga

menyediakan sesi kaunseling secara *one-to-one*," terangnya.

Menurutnya, DNE berperanan di dalam penjagaan pengambilan ubat - ubatan untuk pesakit Diabetes seperti mengajar dan menerangkan kepada pesakit dan ahli keluarga pesakit mengenai cara betul dalam pengambilan ubat; memberitahu masa yang sesuai untuk membuat rawatan; dan menerangkan dos ubat yang diambil ketika rawatan dan kesan sampingan jika berlaku.

Antara cabaran dalam menangani pesakit Diabetes katanya, ialah pesakit kurang taat dan patuh kepada arahan doktor atau DNE; tidak ada sokongan dari ahli keluarga; dan isu sosial seperti kewangan.

Oleh itu tambahnya, pihak DNE perlu sentiasa bekerjasama di dalam terus memberikan sokongan dan motivasi kepada pesakit dan ahli keluarga pesakit, terutama sekali dalam penjagaan disiplin diri dengan mengikut arahan yang telah diberikan.